



РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК
СИБИРСКОЕ ОТДЕЛЕНИЕ

ISSN 0869-8651



ИНСТИТУТ ИСТОРИИ СИБИРСКОГО ОТДЕЛЕНИЯ
РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК

ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ



2022

ТОМ 29•№ 1

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2022 г., том 29, № 1

СОДЕРЖАНИЕ

АРХЕОЛОГИЯ

Коваленко С.В. . Вклад А.Я. Гурова в археологическое изучение Амурской области	5
Соболев А.Е. . Культура фэнлинь в Северо-Восточном Китае.	16
Алкин С.В., Смоляков Р.В. . Горбиченское городище на реке Шилка в Забайкальском крае: история изучения и новые данные	25
Шавкунов В.Э. . Средневековое двоеградие в г. Усурийске.	33
Татауров Ф.С., Сопова К.О. (Омск). Погребальная посуда с русского некрополя XIX – начала XX в. Евгацино-IV в Омском Прииртышье	40
Hildegard Viereggs . Museums, Heritage Sites and Museology – a New Approach to Society in the Pandemic	46

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Самрина Е.В., Асочакова В.Н. . Факторы эволюции земельной политики России в Южной Сибири во второй половине XVII–XVIII вв.	52
Шишкин В.И. . Численность и состав населения Новониколаевска во время революций и гражданской войны.	59
Ильиных В.А. . Советская сельскохозяйственная статистика в 1920–1930-е гг.: историография проблемы	67
Андреев С.Н. . «Неонэп» для коммунизма: записка академика С.Г. Колеснева о способах подъема сельского хозяйства СССР (октябрь 1964 г.)	74
Крайнева И.А., Марчук А.Г. . Академик А.П. Ершов в истории информатики в СССР (к 90-летию со дня рождения ученого).	81
Куперштох Н.А. . Основные тенденции в развитии высшего образования Сибири в первые десятилетия XXI века.	91
Труевцева О.Н., Булгаева Г.Д., Гибельгаус Т.А. . Идентификация сакральных родников как объектов природного, материального и нематериального культурного наследия.	99
Семенова Е.Н., Семенов М.А. . Сельское здравоохранение Западной Сибири в годы Великой Отечественной войны	107

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Шиловский М.В. . Рец. на кн.: Ермекбай Ж.А. Судьба и наследие Чокана Валиханова. Нур-Султан: Изд-во НАО Казахстана-ский институт общественного развития «Рухани жангыру», 2020. 276 с.: ил.	113
Памяти Юлии Сергеевича Худякова	116
Памяти Ниталии Николаевны Родигиной	118

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2022, vol. 29, N 1

CONTENTS

ARCHAEOLOGY

Kovalenko S.V. A.Ya. Gurov's contribution to the archeological study of the Amur Oblast.	5
Sobolev A.E. Fenglin culture in Northeastern China	16
Alkin S. V., Smolyakov R. V. Gorbichen fortress on the Shilka River in Transbaikal Region	25
Shavkunov V.E. Two medieval fortified settlements in Ussuriysk cyty.	33
Tataurov P.S., Sopova K.O. Funerary pottery from the Russian Evgashchino-IV necropolis of the XIX – early XX centuries in the Omsk Irtysh Region	40
Hildegard Vieregg. Museums, Heritage Sites and Museology – a New Approach to Society in the Pandemic	46

NATIONAL HISTORY

Samrina E.V., Asochakova V. N. Drivers of evolution of Russia's land policy in Southern Siberia in the second half of the XVII–XVIII centuries	52
Shishkin V. I. Population Size and Composition of Novonikolaevsk during the Revolutions and Civil War (March 1917–December 1919)	59
Il'inykh V. A. Soviet agricultural statistics in 1920s-1930s: historiography issues	67
Andreenkov S.N. «Neonep» for Communism: a note by Academician S.G. Kolesnev on ways to raise agriculture in the USSR (October 1964)	74
Krayneva I.A., Marchuk A.G. Academician A.P. Ershov and a History of Informatics in the USSR (marking the 90 th anniversary)	81
Kupershtokh N.A. Main trends of the higher education development in Siberia in the first decades of the XXI century	91
Truvtseva O.N., Bulgaeva G. D., Gibelgaus T. A. Identification of sacred springs as objects of the natural, tangible and intangible cultural heritage	99
Semenov M.A., Semenova E.N. Rural healthcare in West Siberia during the Great Patriotic war	107

ACADEMIC LIFE

Shilovskiy M.V. Ermekbay Zh.A. Fate and Heritage of Choqan Valikhanov. Nur-Sultan, Kazakhstan Inst. of Community Development «Rukhani zhangyru» Publ., 2020. 276 p.: ill.	113
In memory of Y.S. Khudyakov	116
In memory of N.N. Rodigina	118